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❙ Gyakorló politikus ritkán kelti fel la-
punk érdeklôdését. Ön mégis kiérdemel-
te a Zenekar újság kitüntetô fi gyelmét, 
mivel – ellentétben az önkormányzatok 
általános gyakorlatával –, nem csökken-
tette, hanem  50 %-kal megemelte a Zug-
lói Filharmónia Non-profi t Kht, vagyis a 
Szent István Király Szimfonikus Zenekar 
és Oratóriumkórus éves támogatását.

– A magyar zenei életet –  hallgatóként, mû-
kedvelôként – valamilyen szinten magam is 
ismerem. Családomban többen muzsikál-
nak, így napjaim részévé vált a klasszikus 
zene. Októberben vettem át a polgármeste-
ri feladatokat Zuglóban és hamar világossá 
vált számomra, hogy a források nem a kul-
túra irányába vándorolnak, hiszen nap-
jaink ban általában minden önkormányzat  
forrásszegény. Én azonban úgy ítéltem meg, 
hogy a Zuglói Filharmónia lehet az a mû-
vészeti együttes – ha úgy tetszik zászlósha-
jó –, amely a legalkalmasabb arra, hogy na-
gyobb erôfeszítésre sarkallja a kerület kul-
turális teljesítményét, miközben képes arra, 

hogy felpezsdítse oktatási intézményeink-
ben a zenei életet, világos és elérhetô célo-
kat tûzve a tanulók elé. Ezért gondoltam 
azt, hogy az idei költségvetésben már meg-
duplázzuk a Zuglói Filharmónia éves költ-
ségvetését és az eddigi ötvenmillióról száz-
millió forintra emeljük fel.

❙ Miközben arról hallunk és olvasunk, 
hogy világszerte egyre-másra vonják 
meg, illetve csökkentik a támogatást a 
különbözô kulturális intézményektôl és 
nagy presztízsû zenei együttesektôl, ak-
kor a Zuglói Önkormányzat hogyan tu-
dott egy ilyen döntést vállalni a sokat 
említett megszorítások idején?

– Önmagában ritka jelenség, hogy egy ke-
rületi önkormányzat képes egy szimfonikus 
zenekart  teljes mértékben fenntartani, hi-
szen a szponzori támogatások folyamato-
san csökkennek, a központi források pedig 
szintúgy. Politikusként és közszereplôként 
ez utóbbira elég jó rálátásom van. A mi ön-
kormányzatunk erején felül is hajlandó tá-
mogatni a szimfonikus zenekarát, ami sze-
rintem óriási dolog.

❙ Hogyan látja, a kerület polgárai ho-
gyan ítélik meg ezt az „erôn felüli” tá-
mogatást?

– Én úgy látom, hogy a zuglóiak ezt nagy 
örömmel veszik, és büszkék a zenekarukra. 
Azokon a rendezvényeken, társadalmi ese-
ményeken, ünnepségeken, ahol a zenekar 
meg jelenik, szívesen vesznek részt.  Hagyo-
mánya van az „1000 zuglói énekes”címû 
kon certünknek, amely minden évben ren-
ge teg embert mozgat meg, nemcsak a sze-
replôket és hozzátartozóikat. A tavaly októ-
beri hangversenyünkön 23 kórus vett részt 
mintegy 1000 zuglói diákkal. Polgármester-
ként elsô intézkedéseim közé tartozott, 

hogy errôl az eseményrôl jó minôségû hang-
felvétel készüljön. Elmondhatom, hogy kará-
csonykor a 2500 db CD-lemez, az ezer zuglói 
énekessel, alig 40 perc alatt fogyott el. Na-
gyon nagy örömet szereztünk ezzel az em-
bereknek. Meggyôzôdésem, hogy az ilyen 
típusú rendezvényeket folytatni kell, hiszen 
valóban büszkék lehetünk a zenekarunkra.

❙ Említette, hogy az országos politika 
szereplôjeként a központi kultúrpolitika 
támogatására is rálátása van. Megosz-
taná a Zenekar újság olvasóival az errôl 
kialakult véleményét?

– Van egy olyan vélekedés, hogy Magyaror-
szágon túl sok szimfonikus zenekar mû-
ködik, és hogy egy ilyen kis ország nem tud 
ennyi zenekart eltartani. A mindenkori kul-
turális kormányzat is azt hangoztatja, hogy 
szükség van ugyan együttesekre, de nem 
ilyen mennyiségben. Az én véleményem ez-
zel szemben az, hogy ez is verseny. Kifeje-
zetten öröm az, hogy sok szimfonikus zene-
kar van, hiszen a tehetségek csak így tud-
nak kiérlelôdni. Ha kevés zenekar lesz, ak-
kor számos tehetségnek nem lesz módja a 
kibontakozásra. Ez hasonló az élsport és a 
tömegsport viszonyához: a valódi tehetsé-
geknek szélesebb bázisra, háttérre van 
szükségük ahhoz, hogy megfelelôen tudja-
nak fejlôdni. Nem hiszem tehát, hogy az a 
jó, ha kevés zenekar van. A legfontosabb 
szerintem az, hogy minél több zenei együt-
tes legyen, mert annál könnyebben tudjuk a 
tehetséges fi atalokat egyre magasabb szint-
re eljuttatni.

❙ Viszont a politikusok ilyenkor általá-
ban mindig gazdasági érdekekre szok-
tak hivatkozni.

– A fi nanszírozást tekintve úgy látom, hogy 
az elmúlt nyolc évben a Fôváros, illetve a 

Zugló zászlóshajója: a Szent István Király 
Szimfonikus Zenekar és Oratóriumkórus

„Kifejezetten öröm az, hogy sok szimfonikus zenekar van, hiszen 
a tehetségek csak így tudnak kiérlelôdni. Ha kevés zenekar lesz, 
akkor számos tehetségnek nem lesz módja a kibontakozásra.”

Interjú Papcsák Ferenccel, Zugló polgármesterével, a Zuglói Filharmónia Kft.
és általában a szimfonikus zenekarok fi nanszírozási kérdéseirôl
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kormányzat kultúrafi nanszírozási politikája 
abban merült ki, hogy kiválasztottak egy 
zenekart és lényegében minden forrást oda-
irányítottak.

❙ Ön hogyan változtatna a fi nanszíro-
zás helyzetén?

– Bontsuk ketté ezt a kérdést! Az egész gon-
dolatnak az a lényege, hogy a zenekarok 
közpénzbôl történô fi nanszírozási rendsze-
rét át kell tekinteni. A támogatásokra vonat-
kozóan biztosítani kell az esélyegyenlôséget 
az azonos besorolásban lévô zenekarok 
számára. A mûködés tekintetében pedig 
azonos feltételeket kell meghatározni az 
életszerû, a jogszabályoknak megfelelô fog-
lalkoztatás érdekében, és ennek a betartá-
sát mindenkire nézve kötelezôen ellenôrizni 
kell.

❙ A Fesztiválzenekar vezetôi nyilatkoza-
taikban gyakran hivatkoznak arra, 
hogy a zenekar nemzetközi elismertsége 
olyan nagy, hogy a mûködéséhez nem 
lehet a többi magyar szimfonikus zene-
karéval azonos feltételeket szabni.

– A Fesztiválzenekar értékével mindenki 
tisztában van. Ezt az is bizonyítja, hogy a 
fôvárosi zenekarok között még mindig a 
legmagasabb éves költségvetéssel rendel-

kezik. A Fesztiválzenekar helyzete abban is 
kivételes, hogy a minisztériumtól és a fô-
városi önkormányzattól is csaknem azonos 
mértékû támogatást élvez, miközben a mu-
zsikusok zömét produkciókra szer zôdtetve, 
vállalkozóként foglalkoztatja. Természete-
sen semmilyen intézmény nem szereti, ha a 
megkapott támogatás egy részét szinte 
azonnal vissza kell fi zetnie a költségvetés-
be, de a közpénzbôl való támogatásnak 
meghatározott törvényi feltételei vannak: 
többek között az átláthatóság és a jogszabá-
lyi elôírásoknak megfelelô foglalkoztatás. 
Világosan el kell határolni tehát a köz-
pénzbôl való támogatást, a központi fi nan-
szírozást, a mecenatúrát és a szponzorációt. 
Ez utóbbira egyébként a Fesztiválzenekar-
nak kiterjedt nemzetközi kapcsolatai, szak-
mai kiválósága, ismertsége és elismertsége 
okán sokkal több esélye van, mint a többi 
magyar szimfonikus zenekarnak. 

❙ Zuglóban több kiemelkedô zenei tehet-
ség is él, gondolok itt a zongorista Gyön-
gyösi Ivettre, vagy a gordonkás Dolfi n 
Balázsra, akik mindketten a Liszt Fe-
renc Zenemûvészeti Egyetem különleges 
tehetségek tagozatának növendékei, és 
már több nemzetközi és hazai verse-
nyen szerepeltek eredményesen. Terve-
zik-e, hogy az ô pályakezdésüket is segí-
tik, támogatják valamilyen formában?

– Igen, tervezzük, hogy ösztöndíj, vagy 
támo gatási szerzôdés formájában fi gyelem-
mel kísérjük és elôsegítjük a tanulmányai-
kat, valamint rendszeres fellépési lehe tô-
séget biztosítunk nekik a kerület kulturális 
rendezvényein. Hamarosan megbeszélésre 
kerül sor a két fi atal muzsikus szüleivel, 
hogy kidolgozzuk ennek részleteit.

❙ Végül egy utolsó kérdés: hány ének-ze-
ne tagozatos általános iskola mûködik 
jelenleg a kerületben?

– Tudomásom szerint kettô: a Hunyadi Já-
nos és a Liszt Ferenc ének-zene tagozatos 
általános iskola, amelyek a Szent István 
Zenemûvészeti Szakközépiskola növendék-
bázisának egy részét is adják. Zuglóban 
egyébként a zeneoktatás sikerágazatnak 
számít. Polgármesterként már én is más 
szemmel tekintek a kerületre, mint koráb-
ban, kívülálló politikusként. Egyértelmûen 
látható, hogy Zugló legnagyobb értékét a 
kulturális és oktatási intézményhálózat, a 
képzési lehetôségek sokszínûsége jelenti. 
Ebben a gazdag kínálatban a zászlóshajók 
egyike, ha nem maga a zászlóshajó, a Szent 
István Zenemûvészeti Szakközépiskola és a 
Szimfonikus Zenekar, illetve az Oratórium-
kórus.

 (ZK)

A Philadelphia Orchestra vezetôsége ki je-
len tette, hogy a zenekar túlélése ér de ké-
ben elengedhetetlen a csôd elleni véde-
lem. A tisztségviselôk szerint mindez nem 
érinti a koncerteket.
Számos zenekar nyújtott már be csôd-
eljárási kérelmet újraszervezôdés illetve 
feloszlatás céljából, és a Philadelphia Or-
chestra lépése ijesztô jele volna azoknak a 
nehézségeknek, amelyekkel a szimfonikus 
zenekarok és az operák manapság szem-
besülnek. 
„Ezáltal több esélyünk lenne, hogy a kö-
vetkezô öt esztendô során újraélesszük 
zenekarinkat –, mondta Richard Worley, 
a ve zetôség elnöke a csôdeljárással kap-
csolatosan. „Új kezdetre van szükségünk 
és meg kell szabadulnunk azoktól a szer-
zôdési kötelezettségektôl, amelyek nek 
valószínûleg nem tudunk eleget ten ni.” 
A legsúlyosabb teher a zenészek nyug-
díjköltsége, amelynek összege kb.46 millió 
dollár, amely azonban a muzsikusok szeri-
nt csupán 8 millió dollár. 
Joseph Bondi, a vezetôség pénzügyi ta-

nácsadója szerint a zenekar csupán to váb-
bi két hónapig képes a számlái ki fi zetésére. 
A csôdeljárás a zenekar székhelyének to-
vábbi biztosítását is lehetôvé tenné a Kim-
mel Centerben és lehetôséget nyújtana 
valamennyi szerzôdés felülvizsgálatára.
Ebben az évadban az elôrejelzések szerint 
a jegyek eladásából és egyéb jövedel-
mek bôl 14,1 millió dollár várható. Az éves 
ado mánygyûjtés, a gálakoncertek és a do-
tációk 18,9 millió dollárt hoznak. A 33 millió 
dollárral szemben a zenekarnak összesen 
46 millió dollárra volna szüksége a zenekar 
mûködtetéséhez. Még a további sürgôs-
ségi szponzorkeresés után is 5 millió dollár 
defi cit várható. 
További 10 millió dollár összegyûjtése 
szük séges javadalmazásra, amelynek je-
len legi értéke 140 millió dollár és 60 millió 
dollár a zenekar mûvészeti terveinek meg-
valósítására. A defi cit ezáltal csökkenne. 
A zenészek által a közönség részére kiosz-
tott, a csôdeljárást ellenzô szórólapok 
sze rint a csôdeljárás megnehezítené a 
legjobb muzsikusok alkalmazását és csök-

kentené a zenekar támogatás szerzési 
képességét. 
A zenészek és a zenekar vezetôi új szerzô-
dés megkötése érdekében tárgyalnak me-
diátor segítségével, mivel a régi szerzôdés 
a múlt évadban lejárt. A fi zetéseket 2008-
ban befagyasztották és az alkalma zottak 
számát is csökkentették. Mr Koen részben 
a Kimmel Center magas bérlési költségeit 
hibáztatja a súlyos pénzügyi nehézségek 
miatt. 
A zenekar gondjai néhány évvel ezelôtt ke-
let keztek, amikor nem volt állandó vezér-
igazgató és zenei igazgató. (2012 szeptem-
berében a francia kanadai származású 
Yannick Nézet-Séguin kerül a zenekar 
élére.) Mr. Koen a két évtizedes rossz 
irányítást is hibáztatja, különösképpen a 
megfelelô marketing és a fejlesztési sza-
kemberek hiányát. 

(Forrás: New York Times April 15, 2011 
Philadelphia Orchestra: 

May Declare Bankruptcy by 
Daniel J. Wakin)

Csôdvédelmet kért a Philadelphia Orchestra
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